
Sklepi glavnega odbora UJU 
v Beogradu. 

(Sprejeti na seji 27. maja 1928 v Beogradu.) 
I. Povedena je reč, gde de se držati naredit 

VIII. Glavna Skupština i kada. 
Po ovom pitanju saslušano je mišljenje pred* 

stavnika Poveren. Splita, da bi Skupštinu teško 
'bilo održati oi Splitu, kako je želeo Izvr. Odbor, 
i predlog Uprave Pov. Beograd, da se Skupština 
održi u Beogradu, kao mestu sredokrače, u kome 
bi učešce članova bilo veče prilikom donošenja 
Pravila, pa je odlučeno posle predloga Pover. Ljub* 
Ijana i Sarajeva, da se VIII. Glav. Skupština UJU 
održi u Mariboru početkom avgusta. 

II. Povedena je reč o poputnini članova Glav. 
Odbora, kad dolaze na sednice Glav. Odbora i 
Skupštinu i odlučeno je: 

Da, kao i dosada jednu poputninu plačaju Po* 
vereništva, a jednu Glavni Odbor. Prema tome 
tražiti od povereništava, koja duguiju izvesnu po* 
putninu, da je čim pre isplate. U buduče ova pi* 
tanja rešiti pravilima ili poslovnikom. 

III. Člain Izvr. Odbora predlaže pismo Saveza 
Hrvatskih Učiteljskih društava od 7. septembra 
1927. g. Br. 61. štampano u »Narodnoj Prosveti« 
br. 75/1927 u stvari predloga za stvaranje zajed* 
ničke organizacije izmedu našeg Udruženja i pred* 
lagača. Odbor, raspravivši ovaj predlog Saveza 
Hrvatskih Učiteljskih Društava, predlaže plenumu 
Glav. Odbora ovaj zaključak kao odgovor: 

»Na vaše cenjeno pismo od 27. septembra 
1927. god. Br. 61 u stvari akcije za stvaranje za* 
jedničke staleške organizacije izmedu ovog Udru* 
ženja i Saveza Hrvatskih Učiteljskih Društava čast 
nam je da vam odgovrimo ovo: 

Na sednicama Glav. Odbora Udruženja Jugo* 
slovenskog Učiteljstva IU Beogradu od 27. i 28. maja 
ove godine, sastavši se prvi put posle pomenutog 
Vašeg pisma, zaključeno je, da se u načelu pri* 
hvata ova vaše saopštenje, uz iskrenu zelju i za što 
skorijom provedbom potpunoga staleškoga ujedi* 
njenja u zemlji. Nominirajuči ovom prilikom Glav* 
ni Odbor i svoje delegate za predložene, po Vama, 
pregovore u tu svrhu, molite se prijateljski, da bi 
prethodno pismeno predložili Izvrš. Odboru Udru* 
ženja i osnovna načela, prema kojima smatrate to 
ujedinjenje provcdivim, kako bi prema tome mogli 
pregovori cdmah i formalno da odpočniu i uspešno 
da se završe, u životnom interesu učiteljstva i po 
opčenitim željama u čitavom staležu. 

Umoljavate se uz to drugarski toliko, da bi 
se, u interesu lakšeg sporazumevanja i zbog pre* 
velikih troškova za brojnu delegaciju, s obe strane 
broj punomočnika sveo na polovicu.« 

IV. Član Izvršnog Odbora dostavlja, da če se 
početkom jula t. g. održati Skupština Čeho*Slovač* 
kih Učitelja u Brniu, kojom če se prilikom sastati 
i delegati Slovenskih Učiteljskih Udruženja radi 
sporazuma o zajedničkom radu i predlaže, da se 
svima Povereništvima skrene pažnja da na isti 
pošalju po jednog delegata, a Glav. Odbor bi po* 
slao dvojicu. 

Odbor se s ovim .potpu.no saglašuije ako popuste 
finansijska sredstva Povereništava. 

V. Izvršnem Odboru potrebno je mišljenje o 
temama za Glavnu Skupštinu, t. j . da li treba či* 
tati teme na Učiteljskim Skupštinama i koje? Do 
sada su dobijene dve pon/ude: iz Zagreba »Dečja 
Lektira«, prema raspisu Sekcije Izvršnog Odbora, 
i iz Beograda »O Podmlatku Crvenoga Krsta«. Po 
ovome Odbor je odlučio: 

Da Izvršni Odbor može staviti teme na dnevni 
red, i to tako da se one izvedu u odvojenim sa* 
lama, kako ne bi sprečavale Skupštinski rad; u 
plenumu pročitati samo rezolucije. Za dnevni red 
na ovoj Skupštini staviti referat »O samoo.brazo* 
vanju učitelja« i Dečjoj Lektiri. Rezolucije doneti 
u posebnim odborima, gde se drže i diskusije, a 
rezolucije da se saopšte plenumiu. Temu o pod* 
mlatku Crvenoga Krsta citati odvojeno od skup* 
štinskog rada. 

VI. Povedena je reč, kako da u buduče sva 
društva ibudu zastupljena na svim mašim skupo* 
vima, a posebno Udruženje u dovoljnom broju na 
internacijonalnim kongresima. Rešeno je predložiti: 
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Da se pozovu povereništva i sreska društva, 
da kod svojih članova uvedu u tu svrhu naročitu 
štednju, da bi im se za ovakav slučaj našla po* 
trebna sredstva. 

VII. Član Izvršnog Odbora dostavlja, da su za 
podizanje Jugosloven. Dačkog Doma potrebna ma* 
terijalna sredstva, kojih Izvršni Odbor nema u do* 
voljnoj meri i pita u ime Izvršnog Odbora na koji 
bi se način došlo do njih, te da se podigne Dom. 

Posle duže debate odbor je rešio: 
1. Da Izvršni Odbor zamoli sve Oblasne Od* 

bore da prema mogučnosti pomognu dobrovoljnim 
prilozima u ostvarenju ove učiteljske želje potrebe; 

2. Zamoliti opštine večih mesta u Otadžbini, 
da i one pomognu podizanje Doma po svojoj mo* 
gučnosti; 

3. Da svaki član Udruženja, osim redovne čla* 
narine od 15 dinara za narednu godinu uplati po 
mogučnosti Glav. Odboru još i po 15 dinara za 
gradnju Jugoslovenskog Dačkog Doma, a koliko to 
ne uplate pojedinci, da svako društvo nade načina, 
kako da izmiri toliki doprinos za sve svoje članove. 

4. Da se zamoli g. Ministar Prosvete, da u dr* 
žavnom foudžetu za narednu godinu osigura za Ju* 
goslov. Dački Dom svotu od najmanje 500.000 di* 
nara; 

5. Da se poduzme ekonomska i dobrotvorna 
akcija u svim mogučim pravcima i 

6. Da se dadu odrešene ruke Izvršnom Odboru 
u pogledu mogučnosti izgradnje i trečeg sprata 
Doma s razloga, što bi zgrada u tom slučaju bila 
mnogo jeftinija, nego da se kasnije nadograduje; 
ujedno, da se dosadašnji rad Izvršnog Odbora u 
stvari Doma odobri i dade poverenje za daljni rad 
na tome. 

VIII. Povedena je reč o redu na Skupštinama 
i Odbor je mišljenja i predlaže: 

1. Da na sednicama Šireg Glavnog Odbora i 
konferencijama sa delegatima ne budu prisutni i 
nečlanovi, odnosno 

2. Da na Glavmoj Skupštini budu delegati pot* 
puno odvojeni od nedelegata. 

3. Da pravo govora imaju samo delegati. 
Ovo striktno provesti. 
IX. Povodom toga što Glavni Prosvetni Savet 

kao vrhovno stnučno telo ne odgovara po svom 
sastavu svim potrebama u našim prosvetnim pri* 
likama, naročito što u njemu nije zastupljeno uči* 
teljstvo — prema modernim pedagoškim zahtevi* 
ona — po svojim predstavnicima, kao i povodom 
nekih dogadaja u poslednje vreme, gde su se pot* 
puno mimoišli predloži i interesi osnovnog Školstva 
i učiteljstva, usvojeno je ovo: 

1. Potrebna je reorganizacija Gl. Prosvetnog 
Saveta prema savremenim prilikama i potrebama 
posebno s obzirom na to da osnovno školstvo bude 
u Glavnom Prosvetnom Savetu zastupljeno iz svo* 
jih redova, sa pravom redovnih članova, jer je i 
osnovna škola jednako*pravna, Sta više osnov u 
obrazovanju; 

2. Dok se to ne provede, neka se intervenira 
najodlučnije, da se svi dosadašnji vanredni članovi 
iz učiteljskog reda pozivaju na sve sednice, jer je 
nastava svih kategorija u uzročnoj vezi, posebno 
da se ne radi o osnovnoj školi a bez nje. Naročito 
da se u sednice pozivaju predsednik UJU g. Vlada 
Petrovič, čije nepozivanje ne može ničim da se 
opravda, kao i vanredni član Zagreba, predsednik 
Povereništva UJU, profesor Učiteljske Škole i po* 
znati pedagoški stručnjak g. J. Škavič. 

X. Raspravljeno je o slučaju s predsednikom 
Ljujbljansikog Povereništva, g. Andrejom Skuljom, 
i urednikom »Učiteljskog Tovariša« g. Ivanom Dim* 
nikom, članovima Gl. Odbora Udruženja, koji su 
zbog nekih napisa u »Učiteljskom Tovarišu«, u od* 
brani školskih i učiteljskih interesa, stavljeni pod 
disciplinsku istragiu, uz to je i zadržano nedavno 
postavljenje g. Andr. Skulja za vršioca dužnosti 
oblasnog školskog nadzornika za Ljubljansku 
Oblast. 

Zaključeno je: Zamoliti g. Ministra Prosvete, 
da bi se ova disciplinska istraga odmah obustavila, 
u interesu osnovnog školstva i potrebnog mira u 
učiteljskim redovima Ljubljanske i Mariborske 
Oblasti, kao i u čitavom staležu, jer pomenuti gg. 
Skulj i Dimnik uživaju največi autoritet kao struč* 
ni, svagda ispravni i državi uvek nesumnjivo odani 
prosvetni radnici. 

Razloži za to jesu: 
Pomenuti nisu imali nameni niukoliko da po* 

vrede autoritet školske vlasti, posebno Min. Pro* 
svete, dok ni u pomisli nije bilo kakvo diranje u 
plemenske ili verske osetljivosti. Najmanje je pak 
to da je pisano pod bilo kojim uticajem dnevnih 
političkih tendencija, jer je opčenito poznato, da 
je upravo Ljubljansko Povereništvo UJU pod vod* 
stvom gg. Skulja i Dimnika, medu glavne ciljeve 
svoga delovanja, postavilo potpunu depolitizacij u 
u učiteljskom staležu, pa tu depolitizaciju naj* 
strože i sprovode. Naročito se pak ističe, da se 
ničim i ni u kom pravcu nije htelo dirati u rad 
ili ma u koju nadležnost Ministarstva Vojske, što 
nije nikako ni moguče s obzirom na to, da je slo* 
venačko učiteljstvo u svakoj prilici dosada dalo 
dovolj no dokaza i samopregorevanja u svima na* 
stojanjima na dobru nacionalnom, posebno i za 
našu dičnu vojsku. 

Pomenuti napisi imali su samo najbolju svrhiu 
za poboljšanje izvesnih prilika u školstvu, kod čega 
su gg. Skulj i Dimnik bili jedino izvršioci zaklju* 
čaka svoga učiteljstva, a u svoj stvu njegovih legal* 
nih predstavnika, odnosno kao postavljeni funkcio* 
neri staleškog glasila, 

XI. Uzimaju se u rasmatranje predloži pojedi* 
nih Povereništava i društava u pogledu pitanja 
školskih, materijalnih, administrativnih i t. d. pa 
se zaključuje, da Glavni Odbor prihvari i sprovede 
još i ove stvari: 

1. Disciplinsko snidenje da se u celoj zemlji 
uvede što pre u smislu Zakona o Činovnicima; 

2. Mesni i Oblasmi Školski Odbori da stupe u 
delovanje prema poslednjoj Uredbi i u krajevima 
Hrvatske i Slavonije, Bosne i Hercegovine, gde se 
u mnogome to još ne prevodi; 

3. U istim krajevima da se uredi i školski nad* 
zor, koji je tu nepotpun, a da se za nadziranje 
škola u ovim krajevima kao i u Sloveniji i t. d. re* 
dovito osiguraju dovoljna materijama sredstva za 
putne troškove, koji da se na vreme isplačuju; 

4. Učiteljski stečajevi po čl. 35. Zakona za 
predašnju Kraljevin« Srbij.u, da se protegnu i pre 
donošenja novoga školskog zakona na čelu zemlju 
i što pre da se tako sprovodi; 

5. Pitanje učiteljskih stanova u naravi i drva 
da se hitno reši povoljno i pravilno za sve krajeve 
države, naročito s obzirom na nezaštičenost u stan* 
benim odnosima, kao i na nepravilni postupak ne* 
kojih oblasti samouprava po tim pitanjima, po* 
sebno oblasti Primorsko*Krajiške po zaključku od 
25. maja ove godine. , 

6. Da se u Bosni i Hercegovini uiednostavi i 
pojača otvaranje i proširavanje škola, kako je to 
u drugim krajevima; jednako da se školski budžeti 
isplačuju iz državnih sredstava i u organiziranim 
opštinama, kao i da se na nepodeljenim školama 
ne postavljaju za učitelje izbeglice koji ne poznaju 
jezik; 

7. Nadzorničke ocene u svima krajevima da 
budu uvek javne (posebno Dalmacija), što da se 
svuda strogo sprovodi; 

8. U Učiteljske škole da se prvenstveno pri* 
maju učiteljska deca; 

9. Na Učiteljske Škole od naredne školske go* 
dine da se prvenstveno postavljaju slušaoci četvrte 
godine V. P. Škole; 

10. U Učiteljsku školu izmedu svršenih kankli* 
data treba da se najpre nameste oni, koji su od* 
služili kadrovski rok, odnosno koji su regulisali 
svojoi vojnu obavezu; 

11. Učiteljima, koji su ranije odslužili kadrov* 
ski rok u obrocima o školskim ferijama, da im se 
računa i dalje u službu učiteljsku to vreme pro* 
vedeno u kadru; 

12. Učiteljima, izbeglicama iz Istre i ostalih 
krajeva da se prizna naše državljanstvo što pre; 

13. U stvari Zanatsko Trgovačkih Škola da se 
umoli g. Ministar Trgovine i Industrije: da Pravil« 
nik za sve škole hude jedinstven za čelu zemlju, 
uz mogučnost primene za sve naše prilike i po* 
trebe; nastava u tim školama da je poverena u 
prvom redu učiteljima osnovnih škola (i Gradan* 
skih), koji su i dosad vodili naistav i upravu u 
njima; nagrada da ne bude ispod današnje, 30 di* 
nara po mastavnom času; da se o Pravilniku sa* 
sluša struono mišljenje Udruženja Jugoslov. Uči* 
teljstva; a uprava škole da se preda upravitelju 
škole, gde se drže časovi; 

,14. Učitelji i učiteljice, krunski penzioneri u no* 
vim krajevima da se što pre prevedu na dinarske 
penzije, u smislu postoječih propisa; 

15. Da se poprave premeštaji iz političkih raz* 
loga, koji su se dogodili u poslednje vreme ne* 
opravdano u znatnom broju u nekim krajevima, 
u srezovima: Slavonska Slatina, Bosanski Brod, 
Tešanj i t. d. 

XII. Po predlogu Uprave Beogradskog Povere* 
ništva utvrdeno je: Da se za ovogodišnji rad Glav* 
ne skupštine učini ovaj raspored: Dana uoči Skup* 
štine pre podne da se održi sednica Šireg Glavnog 
Odbora, posle poldne da bude konferencija sa de* 
legatima, a dva puna dana da se upotrebe na skup* 
štinski rad, kako bi se svi poslovi mogli svršiti. 

XIII. Povodom Uredbe o izmenama i dopa* 
nama Uredbe o nabavljačkim zadrugama državnih 
službenika izdane po Ministru finansija na osnovu 
ovlaščenja čl. 374. Fin. Zakona sa 1928.—1929. god., 
kojom se odreduje, da svaki državni činovnik 
mora uplačivati i dalje u Savez Nabavljačkih Za* 
druga svoje uloge, da se umoli g. Ministar Pro* 
svete za intervenciju kod g. Ministra Finansija, da 
se učitelji i učiteljice izuzmu ispod ove uredbe, 
a dotični ulozi da se prepuste za gradnju Učitelj* 
skih Domova, koje gradnje su u tečaju kako u 
Beogradu tako i u drugim nekim mestima. 

XIV. Da se učini načelno stanovište, po Ustavu 
i pravilnom shvatanju gradansfcih sloiboda potpuno 
opravdano, da u buduče funkcioneri Udruženja i 
urednici staleških listova ne budu m svom radu za 
Udruženje uzimami na odgovornost kao državni 
činovnici, koliko taj rad nosi obeležje prava i sva* 
koga gradanina činoVnika. 

XV. Predlaže se, da se uvede društvena značka 
kao i j edinstveni naziv, sa štambiljem (sa znakom 
značke) za sva udmržena sreska društva. 

XVI. Treba da se pozove svo udruženo uči* 
teljstvo na držanje i plačanje staleške štampe, po* 
sebno organa Glav. Odbora: »Narodne Prosvete« 
i »Učitelja«. 

Isto tako da se raspisom pozove svo učitelj* 
stvo na što aktivnije učestvovanje u svima družin* 
skim poslovima, držanjem zborova i inače, posebno 
vršenjem savesno i tačno svojih dužnosti prema 
Udruženju, moralnih i materijalnih. 

XVII. Poraditi da učiteljice, udate za državne 
činovnike, dobi ju pun dodatak na skupoču. 


